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17 ВЕРЕСНЯ — ДЕНЬ РЯТІВНИКА

Шановні працівники
і ветерани цивільного захисту,

дорогі спілчани!
Сердечно вітаю вас із професійним

святом — Днем рятівника!
Хоч би де скоїлася у нашій державі

біда, техногенного чи природного або
іншого характеру, на її тривожний
поклик ви одними з перших готові
вступити у двобій з вогнем, водою,
провести очищення території від вибу-
хонебезпечних предметів, виконати
розмінування, рятувати від стихії лю-
дей, природні багатства та матеріаль-
ні цінності.

Ваша служба у підрозділах МНС
України вимагає високого професіо-
налізму, честі та мужності. Попри всі
труднощі сьогодення ви гідно виконує-

те свій відповідальний гуманний
обов’язок — охороняти життя і здо-
ров’я громадян, запобігати надзвичай-
ним ситуаціям, оперативно реагувати
на їх виникнення на будь-якому об’єкті.

У цей святковий день від усієї душі
хочу побажати всім вам доброго здо-
ров’я, щастя і благополуччя. Нехай
мир і злагода, щира людська вдячність
і повага додають вам сил та енергії у
подальшій плідній роботі, благородній
справі служіння рідному народу!

З пошаною
Голова Професійної
спілки працівників
атомної енергетики
та промисловості
України Валерій МАТОВ

Господарі на «кухні погоди»
(Читайте на 2-й стор.)

Увечері 28 червня
Дмитро Богач (на знімку)
разом з іншими рятуваль-
никами прибув з Чернівців
до райцентру Герца. На
вулиці Центральній дуже
сильно піднялася вода. А в
будинках залишилося ба-
гато людей з дітьми, які не
могли вже вийти. 

— Вода була мені май-
же по шию, а в деяких місцях
ледь не покривала з голо-
вою, — пригадує Дмитро
Петрович. — Течія була на-
стільки сильною, що нас бук-
вально зносило. Надувний
човен не тримався надійно
на воді — міг перекинутися.
Тому садити в нього людей
було небезпечно. До будин-
ків ми з напарниками Сер-
гієм Корінним та Олександ-

ром Аміхалатеєм пересува-
лися водою за допомогою
рятувальної мотузки. У кім-
натах було вже до двох
метрів води. У затоплених
будинках ми виявили кількох
літніх людей, які не хотіли
залишати своє житло. До-
велося виносити їх майже
силоміць.

Та найважче довелося
рятувальникам із дідусем —
ветераном війни. Старень-
кий виліз на підвіконня, бо
вода вже залила  кімнату.
«Ми просили чоловіка зліз-
ти з підвіконня, щоб можна
було вибити вікно, але він від
страху не рухався, — розпо-
відає Дмитро Петрович. —
На щастя, знайшли ще одне
вікно. Коли відчинили йо-
го, сильною хвилею одразу

винесло холодильник, те-
левізор і тумбочку. Через це
вікно ми залізли всередину.
Дідуся довелося виносити
на руках, бо він уже не ру-
хався самостійно. Подекуди
люди вилазили на дахи. Діс-
тавалися ми до них дра-
биною та знімали їх звідти.
З одного будинку винесли
трьох дітей, одному з яких не
було й року. Врятованих до-
правляли до трактора, який
стояв неподалік. Вода була
такою, що навіть він не міг
рухатися. Проте великої па-
ніки не було. Бо люди бачи-
ли, що їх рятують».

Скільки людей виніс тієї
ночі, Дмитро Богач не знає.
Каже, що не рахував. Бу-
ло не до того. Під ранок
29 червня вода поступово
почала спадати.

Надія БУДНА,
Чернівецька область

«Паніки не було. Люди бачили, що їх рятують»
У Донецьку відбувся

VI чемпіонат світу з по-
жежно-рятувального
спорту. Збірна Мініс-
терства України з питань
надзвичайних ситуацій та
у справах захисту насе-
лення від наслідків Чор-
нобильської катастрофи
зуміла вибороти перше
місце.

Золоту медаль чемпіо-
нату команді принесла пе-
ремога у змаганнях з бойо-
вого розгортання. Запекла
боротьба серед команд
велася за лічені секунди.
У змаганнях брали участь
команди з 15 країн світу,
що входять до Міжнародної
спортивної федерації по-
жежників і рятувальників.

Пожежники і рятуваль-
ники вели боротьбу в
чотирьох видах змагань:
підйомі зі штурмовими
сходами у вікно 4-го по-
верху навчальної башти та
подоланні 100-метрової
смуги з перешкодами, що
входять у двоєборство, а
також пожежній естафеті
4 на 100 метрів та бойово-
му розгортанні.

З перемогою!

Про стан захисту населення і
територій від надзвичайних си-
туацій, заходи, що вживаються
для підвищення рівня безпеки гро-
мадян і ефективного реагування
на надзвичайні ситуації, розпові-
дає кореспонденту газети т.в.о.
міністра України з питань надзви-

чайних ситуацій та у справах
захисту населення від наслід-
ків Чорнобильської катастрофи
Михайло БОЛОТСЬКИХ:

— В останні роки в галузі техно-
генної та природної безпеки в Ук-
раїні, як і загалом у світі, відбува-
ються кардинальні зміни.

Тривалий період, коли кількість
надзвичайних ситуацій з року в рік
залишалася практично незмінною
при повільному, але неухильному
зростанні масштабів надзвичайних
ситуацій і негативних наслідків від
них, завершився. Якісні показники
негативних явищ переросли у кількіс-
ні, масштабні природні й техногенні
катастрофи охопили всі континенти.
Надзвичайні ситуації набули глобаль-
них масштабів і мають транскордон-
ний характер.

Значною мірою такі зміни пошири-
лися і в Україні. Питання захисту насе-
лення і територій від надзвичайних
ситуацій стало актуальним як ніколи.
Причому, якщо впродовж років екс-
перти прогнозували основні загрози
від техногенних надзвичайних ситуа-
цій, то практика засвідчила, що на
сучасному етапі  найбільш руйнівний
характер мають надзвичайні ситуації
природного характеру: повені, зсуви,
буревії, урагани, цунамі та землетруси.

(Закінчення на 2-й стор.)

Запобігти. Врятувати. Допомогти
Це гуманна тріада дій МНС України

АКТУАЛЬНІ СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНІ ПРОБЛЕМИ — ПРЕДМЕТ АКТИВНОГО ОБГОВОРЕННЯПРОБЛЕМИ ОЗДОРОВЧОЇ КАМПАНІЇ-2010

З настанням літа фізична та емоційна виснаженість людини
сягає апогею. Адже позаду сезон важкої праці чи навчання.
Отже, і діти, й дорослі потребують якісного відпочинку.
Завдання первинної профспілкової організації Хмельницької
АЕС — оздоровити максимальну кількість і тих, і інших, вико-
ристовуючи всю наявну базу. Про специфіку проведення оздо-
ровчої кампанії-2010 ми поспілкувалися із заступником голови
профкому ВП ХАЕС Людмилою МАЛЬКО.

На запитання, які перші підсумки цього сезону та з якими про-
блемами довелося зіштовхнутися, була отримана відповідь, що
сезон оздоровлення та відпочинку ще триває. Остаточні підсумки
підбиватимуться восени. Поки що з оздоровленням дітей ситуація
краща, ніж із відпочинком та санаторним лікуванням дорослих.
Насамперед варто зазначити, що відпочинок протягом останніх
років значно подорожчав. Рівно удвічі, якщо порівнювати 2007-й та
2010 роки. Наприклад, у тому ж таки 2007-му в кримському дитячо-
му таборі «Ласпі» можна було оздоровитися за 2400 грн., нині це
задоволення коштує 4800 грн. В «Агатівці», розташованій на сусідній
Рівненщині, відпочивали за 1044 грн., тепер потрібно викласти 2184
грн. Аналогічна ситуація із дитячою «Юністю».

Загалом планувалося оздоровити 555 дітей (245 — в «Ласпі» і
«Юності» та 310 — в «Агатівці»). Отримали від профкому ДП НАЕК
«Енергоатом» на море 242 путівки та придбали за власні кошти в
«Агатівку» 277 путівок.

Від працівників ВП ХАЕС та членів профспілки надійшла
541 заява, з них 469 осіб скористалися цією нагодою. Але були й
такі, хто взяв сімейну путівку (три особи), або з різних причин
передумали і забрали заяви (19 осіб), дехто відмовився від уже
виділених путівок (24 особи). У результаті 393 путівки охочі мали
змогу отримати саме в ті табори та заїзди, які хотіли, на запропо-
новані варіанти погодилися 76 осіб. Але були й такі (їх небагато —
26 осіб), котрі від варіантів відмовилися. Врешті-решт страждають
не батьки, а, власне, їхні діти. Адже просто фізично неможливо
усіх відправити у другий та третій заїзди. Хтось має їхати і в пер-
ший, і в останній заїзди.

(Закінчення на 2-й стор.)

Сезон відпочинку триває

— Василий Георгиевич, как
мы знаем, встреча с Премьер-
министром Украины Н.Я. Азаро-
вым состоялась по инициативе
Федерации профсоюзов Украи-
ны, какие вопросы стали темой
обсуждения?

— Наиболее важные для трудя-
щихся и болезненные на сегодня
вопросы. И прежде всего — это по-
вышение цены на природный газ для
населения. Как известно, Федерация
профсоюзов резко отреагировала на
намерения правительства поднять
цену на газ. Мы предложили, и
Премьер согласился, создать рабо-
чую группу по данному вопросу во
главе с Вице-премьер-министром
Сергеем Тигипко. Эта группа прове-
ла три рабочих заседания, состоя-
лись локальные встречи с предста-
вителями Национальной комиссии
по регулированию электроэнергети-
ки, Министерства топлива и энер-
гетики и Министерства труда и
социальной политики. В Доме проф-

союзов состоялось расширенное за-
седание рабочей группы с участием
С. Тигипко, на которой присутст-
вовали 400 профсоюзных активистов
от профсоюзных организаций, кото-
рые представляли всю Украину (см.
«АУ» №35, 2010 года. — Прим. ред.).

Подводя итоги встреч, необходи-
мо отметить, что, по сути, выполне-
ны все требования Федерации
профсоюзов. Прежде всего, сниже-
ны пороги совокупного дохода
для получения субсидий населе-
нием, для пенсионеров — с 15 до
10%, а для работающих в составе
семьи — с 20 до 15%. Это в несколь-
ко раз расширило число граждан,
социально защищенных государ-
ством через субсидии, т.е. с двухсот
тысяч до миллиона и более человек
из числа малообеспеченных граждан
Украины. Проще говоря, те пенсио-
неры, кто имеет право на субсидии,
должны платить не более 10 процен-
тов от совокупного дохода, а рабо-
тающие — не более 15 процентов.

Вторая из выполненных пра-
вительством задач — упрощение
процедуры оформления субси-
дий — с разрешительной на уве-
домительную. По домашнему ад-
ресу пенсионера приходит пакет от
социальных служб, плательщик за-
полняет всего два документа, кото-
рые там находятся, и вкладывает их
в уже готовый с обратным адре-
сом конверт, после чего отправля-
ет. Все остальное выполняют госу-
дарственные органы социальной
защиты.

Очень важно, что благодаря
снижению порогов малообеспе-
ченные семьи защищены государ-
ством субсидиями. В этой связи
мы просчитывали разные варианты.
Одинокий пенсионер, проживаю-
щий в квартире не более 30 кв.м.,
который, к примеру, платил 150 гри-
вен, сегодня будет платить 100, а 50
будет доплачивать за него государ-
ство. В итоге получится, что он
будет платить даже меньше, чем
платил до этого. Если для отдельно
взятых семей и будет увеличение
стоимости, то символическое на
5–10 гривен в зависимости от сово-
купного дохода.

(Окончание на 3-й стр.)

Послідовна позиція ФПУ — найкраща гарантія
ефективного захисту людини праці

За ініціативою Федерації профспілок України на початку вересня
відбулася робоча зустріч Голови ФПУ В.Г. Хара з Прем’єр-міністром
України М.Я. Азаровим, під час якої було обговорено низку актуаль-
них соціально-економічних проблем, що найбільше турбують членів
профспілок. На прохання медіа-центру ФПУ В.Г Хара прокоментував
підсумки зустрічі з Прем’єром.



(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Які місцеві табори припали відпочиваль-
никам до душі? Рівненська «Агатівка» влаш-
товує абсолютно всіх. А від добра добро не
прийнято шукати. Відгуки про цей табір від-
починку дуже хороші, як від дітей, так і від
їхніх батьків. Справді, кореспондент газети
мав можливість почути думку однієї матері,
котра вже не вперше відправляє свою донь-
ку на Гощанщину. Там, як вона стверджує,
окрім власне гарного відпочинку та чудо-
вого п’ятиразового харчування, дітям при-
щеплюють гарні манери, виявляють у них
неабиякі таланти. Тому батьківський день у
таборі перетворюється на суцільне свято.

Що каже статистика про літнє оздоров-
лення пільгових категорій дітей? Це 119
путівок від загальної кількості. Сиротам — 5,
напівсиротам — 15, з неповних сімей — 26,
інвалідам — 6, постраждалим від наслідків
Чорнобильської катастрофи — 29, з багато-
дітних сімей — 25, з малозабезпечених сі-
мей — 3, тим, що перебувають на «Д» обліку
— 2, талановитим та обдарованим дітям — 6.
Безплатно було виділено 31 путівку.

Не залишилися поза увагою профкому і
діти-напівсироти, чиї батьки на момент
смерті перебували у трудових відносинах з
ВП ХАЕС та були членами Атомпрофспілки.
Для шести таких дітей путівки безплатно
були передані через виконавчий комітет Не-
тішинської міської ради.

Відправлення та зустріч організованих
груп дітей, які відпочивали на морі, здійсню-

валися на залізничній станції Кривин. Все це
стало можливим завдяки тісній співпраці із
начальником залізничної станції Марценю-
ком М.П. та старшим касиром Козак С.В. Вже
три сезони поспіль вони роблять усе можливе
і неможливе, опрацьовуючи різноманітні ком-
бінації, у тому числі залучаючи як пункт пере-
садки Київ, аби першою та кінцевою зупин-
кою для нетішинців залишався саме Кривин.
Відпала потреба возити дітей у Здолбунів,
Шепетівку чи Хмельницький. Працівникам
залізниці велике за це спасибі.

Значно гірший стан справ з відпочинком
та оздоровленням працівників ХАЕС. Якщо
розрахунок свідчив, що на 2010 рік для при-
дбання путівок на санаторно-курортне ліку-
вання та оздоровлення необхідно 15 млн. 726
тис. грн. (потреба), то «Кошторис витрат на
соціальний розвиток ДП НАЕК «Енергоатом»
на 2010 рік» на ці потреби передбачав лише
4 млн. 47 тис. грн. Але навіть ці кошти не були
передбачені лімітами фінансування. У робо-
чому порядку, за рахунок інших статей фінан-
сового плану ВП ХАЕС, частково вирішено
проблему з фінансуванням статті «Придбання
путівок на оздоровлення».

Крім того, тісна співраця з Фондом соці-
ального страхування також дала позитивні
результати. Завдяки участі ФСС у частковому
фінансуванні оздоровлення дітей у дитячому
оздоровчому закладі «Агатівка» профком
ХАЕС станом на 1 серпня 2010 року отримав
від соцстраху 126 тис. 431 грн. (усього Фонд
на часткове відшкодування витрат на оздо-
ровлення дітей виділить 185 тис. 724 грн.), які

спрямовуються на придбання таких потрібних
путівок.

Де найчастіше мають можливість відпо-
чити працівники ХАЕС, члени профспілки?
Серед пропонованих — путівки в такі санато-
рії як «Синяк» (Закарпаття), «Прикарпаття»
(Кропивник Львівської обл.), «Горний» (Ял-
та), «Прометей плюс» (Євпаторія), «Аркада»
(Трускавець), пансіонат «Масандра» (Ялта),
на базу відпочинку «Тернопіль» (Затока
Одеської обл.). Із тих, що ближчі, — санато-
рії «Хмільник» (Хмільник), «Червона калина»
(Жобрин Рівненської обл.) тощо.

Щодо оздоровлення пільгових категорій
персоналу, то принципи розподілу путівок чітко

виписані у «Положенні про порядок розподілу
та видачі працівникам ВП ХАЕС та членам
профорганізації ХАЕС, а також членам їхніх
сімей путівок на санаторно-курортне лікування
та відпочинок», згідно з яким пріоритет при роз-
поділі путівок мають працівники блоку щитово-
го управління, ті, хто працює в шкідливих та
особливо шкідливих умовах праці, хто перебу-
ває на диспансерному обліку, працівники, які не
користувалися путівками протягом більш три-
валого часу порівняно з іншими, і ті, хто має
більший стаж роботи на підприємстві пропор-
ційно до кількості отриманих путівок за час
роботи у ВП ХАЕС.

Розмовляв Богдан ФЕДИНЧУК
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Повною мірою це проя-
вилось в Україні у 2010 році.
Зупинюсь лише на найбільш
масштабних негативних при-
родних явищах:

— холодна зима з вели-
кими сніговими заметами на
дорогах, що охопили південь
країни, зокрема Одеську, Ми-
колаївську, Херсонську об-
ласті, Автономну Республіку
Крим, що раніше для цих ре-
гіонів не було характерним;

— загроза найбільшої за
всю історію незалежної Ук-
раїни весняної повені;

— паводки на території
Західних областей та в ук-
раїнській частині басейну
р. Дунай у період, не зовсім
характерний для таких явищ;

— надзвичайно трива-
лий період найвищого, п’ято-
го рівня пожежної небезпеки
у 18 регіонах України спричи-
нив велику кількість загорань
і пожеж у природних екосис-
темах, особливо у лісах;

— не зменшились і техно-
генні аварії та катастрофи, які

були посилені природними
чинниками, особливо низь-
кою температурою взимку і
спекотним літом.

Це був виклик усій систе-
мі цивільного захисту і, зок-
рема, МНС України як цент-
ральному органу виконавчої
влади з питань цивільного
захисту. 

Коротко проаналізую ви-
конані заходи щодо захисту
населення і територій від
надзвичайних ситуацій, які
показують результати нашої
спільної роботи. 

Кількість надзвичайних
ситуацій зменшилася на
8% (2010 рік — 178 НС,
2009-й — 193). 

Прийнявши за основний
пріоритет захист населення,
вдалося на 11% зменшити
кількість загиблих (2010 рік
— 229 осіб, 2009-й — 257) та
знизити майже вдвічі кіль-
кість постраждалих у надзви-
чайних ситуаціях (2010 рік —
436 осіб, 2009-й — 803).

Завдяки спільним зу-
силлям фактично жодна з
надзвичайних ситуацій у

2010 році не отримала роз-
витку й не набула катаст-
рофічного характеру. Дещо
збільшились порівняно з ми-
нулим роком суми, які на-
давалися Урядом з резерв-
ного фонду на відшкодування
збитків потерпілим (пере-
важно в Чернівецькій та Іва-
но-Франківській областях),
що обумовлено прагненням
влади допомогти людям, які
опинились у районах над-
звичайних ситуацій, а також
початком реалізації завдан-
ня, яке, в принципі, вирішить
питання захисту населення і
територій західного регіону
від шкідливої дії води.

За основними показ-
никами кількість надзви-
чайних ситуацій в Україні,
масштаби і негативні на-
слідки від них відповідають
середнім європейським по-
казникам, а організація ре-
агування, ліквідація наслід-
ків надзвичайних ситуацій і
допомога потерпілому на-
селенню здійснюються на
рівні найвищих показників у
Європі.

Запобігти. Врятувати. Допомогти
Це гуманна тріада дій МНС України «Постійна надзвичай-

на ситуація» — це, за
образним висловом жур-
налістів, насамперед Чор-
нобильська АЕС та зо-
на відчуження загалом. І
досі на цих екологічно
небезпечних об’єктах, під-
порядкованих МНС Украї-
ни, працюють учасники
ліквідації наслідків аварії
на ЧАЕС перших призовів,
яких по праву називають
рятувальниками чорно-
бильської землі та всього
людства.

У лавах борців з ядер-
ною стихією перебувають
і працівники СМСЧ-16,
що у м. Чорнобилі, біль-
шість із яких у пер-
ші  години техногенної
катастрофи милосердно
опікувалися станційника-
ми, котрі отримали висо-
кі дози радіації…

Сьогодні «атомні» ме-
дики безперервно і ре-
тельно пантрують за
здоров’ям вахтового пер-
соналу Чорнобильської зо-
ни. А під час різних свят

влаштовують для своїх
колег, друзів та гостей
аматорські концерти, ви-
ставки українських виши-
ванок, пригощають усіх
власноруч приготовлени-
ми стравами із народної
кухні.

На знімку: група ме-
диків і гостей-праців-
ників Чорнобильської
об’єднаної організації
профспілки під час
урочистостей, присвя-
чених Дню Незалеж-
ності України.

Протистояли атомній стихії

«Наймокрішим» місцем у
червні були всі Карпати, тож
аби обігрітися й обсушити
речі, завітали на станцію. Тут
і познайомилися з гостин-
ними і привітними гос-
подарями — начальником
Михайлом Довганюком та
техніком-метеорологом Ва-
силем Тимінським, які, до
речі, є ветеранами, бо пра-

цюють тут не один десяток
років. Наприклад, Василь Ва-
сильович з 1988-го на «По-
жежевській», після закінчен-
ня метеорологічних курсів
залишився. Тепер уже він
готує зміну, навчає премуд-
ростей професії молодих
хлопців. «Через кожні три го-
дини, вісім разів на добу, ми
передаємо дані для Київсько-

го гідрометеоцентру, щоб
скласти карту прогнозів, —
розповідає Василь Тимінсь-

кий (на знімку — праворуч).
— Специфіка нашої робо-
ти — це вимірювання усіх

метеорологічних показників:
температура, тиск повітря,
сила і швидкість вітру, хмар-
ність, барометричні тенден-
ції. Взимку розраховуємо
прогноз лавин. Уся ця ін-
формація обробляється і ко-
дується, а вже потім через
Яремчу надходить до Києва».
Василь Васильович прига-
дує, що найбільше накопи-
чення снігу в Карпатах остан-
нім часом було в 2006 році,
до 360–380 см, а найдощови-
тішим був липень 2008 року,
тоді випало 480% опадів від
норми. Про сильні опади,
хуртовини, стихійні явища з
«Пожежевської» попереджа-
ють штормовими телегра-
мами Івано-Франківський
обласний центр з гідроме-
теорології. Його начальник,
Володимир Фригович, на-
голошує, що сніголавинна
станція дає дуже важливу
інформацію в мережі Укр-
гідрометеоцентру. Це репер-
на станція, занесена в міжна-
родні каталоги.   Її інформація
важлива для органів вла-
ди, для управлінь МНС та
Збройних Сил України, для
звичайних громадян. До речі,
ось уже п’ять років, як метео-
станція входить до складу
Міністерства України з пи-
тань надзвичайних ситуацій
та у справах захисту насе-
лення від наслідків Чорно-
бильської катастрофи.

На «Пожежевській» за
штатним розписом трудять-
ся 10 осіб — техніки-метео-

рологи, інженери та техні-
ки — гляціологи, радіотехнік
та водій-електрик. Працю-
ють вахтовим методом, че-
рез тиждень. Узимку, коли
снігу випадає більше двох
метрів, доводиться добира-
тися пішки, тягнучи на собі
пакунки з речами та харчі.
Нині сніголавинна метео-
станція розташована в охай-
но відремонтованому си-
лами самих працівників
приміщенні, яке було збудо-
вано у 80-х роках. До цього
винаймали кімнату в будівлі
біостаціонару Інституту еко-
логії Карпат НАН України, яка
розташована поруч. А пер-
шим прихистком кліматичної
станції 110 років тому була
звичайна гуцульська колиба,
яку, розповідають, розібрали
на бойові укріплення у роки
Першої світової війни...

Володимир Фригович на-
зиває гори «кухнею погоди» і
найкращими словами відгу-
кується про господарів цієї
«кухні», адже не кожен чоло-
вік зможе витримати ті екс-
тремальні умови, в яких вони
працюють. Зважте ще й на те,
що метеорологам іноді дово-
диться виходити на пошуки
туристів, які заблукали, відко-
пувати завалених лавиною
сноубордистів. Таких прик-
ладів хоч і небагато, але вони
є. І допомагають метеороло-
ги виключно із гуманних
мотивів...

Людмила ГАП’ЮК
Фото Тетяни МІХНЕНКО

Господарі на «кухні погоди»

Найвисокогірнішій сніголавинній метеорологічній
станції «Пожежевська», розташованій у Карпатах на
висоті 1450,8 метра над рівнем моря, минулого року
виповнилося 50 років. Стверджують, що одноіменна
полонина, на якій вона розташована, це найвітряніше
місце в горах і найвологіше — в Україні. Нам довелося
побувати там у червні поточного року, бо триденний
туристичний маршрут на гору Піп Іван (Чорногірський)
пролягав саме через полонину Пожежевська.

ПРОБЛЕМИ ОЗДОРОВЧОЇ КАМПАНІЇ-2010

До теми: ностальгія за «Агатівкою»
Щоб гарно відпочити, дітям працівників ВП «Хмельницька АЕС» не обов’язково їхати до

моря чи в гори. Одним з таких чарівних місць є дитячий санаторно-оздоровчий комплекс
«Агатівка», який розташувався в Гощанському районі Рівненської області. Це окреме дитяче
містечко-острівець з охайними будиночками, чистими алейками, басейном, власним кінотеа-
тром та сценою під відкритим небом для юних артистів, обладнаною всередині хвойного лісу
біля голубого плеса озера.

Тут напрочуд гарно організовано дитяче дозвілля під час шкільних канікул. Кожен день
насичений новими подіями: проводяться різноманітні конкурси, вікторини, спортивні змаган-
ня, дійства біля вогнища. І все це силами наших дітей під керівництвом вихователів. У цьому
таборі кожна дитина талановита. Вони і артисти, і художники, і спортсмени, і туристи.

Діти відпочивають і водночас оздоровлюються під наглядом кваліфікованих лікарів. До їхніх
послуг — сучасний лікувально-оздоровчий комплекс з найкращими апаратами діагностування та
лікування. В оздоровниці 5-разове харчування. На обідніх столах щодня свіжі овочі, фрукти,
печиво та інші ласощі.

А найголовніше — чуйне ставлення вихователів та вожатих до дітей.
Серед дітей працівників Хмельницької атомної електростанції з кожним роком спостеріга-

ється тенденція до збільшення охочих відпочити в «Агатівці». Тому хочемо подякувати дирек-
тору закладу Петру Івановичу Стахову, важатим і вихователем, усьому колективу, який зумів
організувати роботу комплексу так, що діти тут почуваються як вдома.

Лідія КУРТЄВА,
член комісії профкому ВП ХАЕС із роботи з дітьми та шефської роботи

Сезон відпочинку триває
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Это первый этап Федерации, и мы счита-
ем, что мы его реализовали. Реализовали и
второй, связанный с подготовкой проекта
Госбюджета 2011 года, поскольку появились
такие пакетные предложения, которые свя-
заны с экономией газа и энергоресурсов,
заменой газовых котлов на современные,
установкой газовых счетчиков, частично бес-
платно, а частично — на льготных условиях.
Для внедрения этого необходима государ-
ственная программа кредитования.

И, конечно, дополнительные меры соци-
альной защиты населения: повышение мини-
мальной зарплаты, прожиточного уровня,
минимальной пенсии, чтобы на втором этапе
в большей степени социально защитить тру-
доспособное население. Деятельность рабо-
чей группы должна закончиться встречей с
Премьером, чтобы мы смогли подвести
итоги нашей эпопеи, связанной с августов-
ским повышением цены на газ.

В ходе встречи также поднимался вопрос
о взаимоотношениях Федерации проф-
союзов и Международного валютного
фонда. Ситуацию можно охарактеризовать
следующим образом: мы их вынудили, и они
нас пригласили принять участие в очередном
прямом телемосте между центральным офи-
сом МВФ в Вашингтоне и киевским предста-
вительством с тем, чтобы решить все спор-
ные вопросы. Мы настаиваем на трехсторон-
них консультациях: Кабинет Министров
Украины, Федерация профсоюзов Украины и
Международный валютный фонд с тем,
чтобы обсудить те чрезмерные социальные
требования, которые они выставляют прави-
тельству при выдаче займов. Часть требова-
ний должна быть снята, а часть — значитель-
но смягчена. Премьер-министр поддержал
нашу инициативу.

Без согласия правительства мы не могли
действовать, но поскольку есть согласие
Премьер-министра, я считаю, что после за-
планированных переговоров и после поезд-
ки делегации Украины в Норвегию, где
Международным валютным фондом и
Международной организацией труда прово-
дятся мероприятия на темы занятости,
оплаты труда, социальной защиты и др., и
где мы тоже публично выскажем свою пози-
цию, МВФ выполнит свое обещание: прежде
чем выставлять какие-то социальные требо-
вания правительству, обязательно прово-
дить консультации с профсоюзами.

Второй вопрос, который обсуждался, —
это трудовой конфликт, который нам пере-
шел по наследству от правительства Ти-
мошенко. Нынешний Премьер-министр из-
дал соответствующее распоряжение и дал
поручение министру труда и социальной
политики возглавить эту работу от имени
Кабинета Министров.

— Как Вы считаете, Министерство
труда и социальной политики справится
с поставленной задачей?

— Министерство труда, если говорить
честно, является «слабым звеном», об этом
я говорил и Премьер-министру. В июле было
дано поручение, на сегодня практически
никаких движений по реализации этого тре-
бования Премьера нет.

Третий вопрос, который обсуждался, —
это подготовка к подписанию нового
Генерального соглашения. Я Премьер-
министру так и сказал, что, к сожалению,
из-за неконструктивной позиции со стороны
собственников Генеральное соглашение не
подписано. Прежде всего, из-за позиции
Министерства труда. Мне лично непонятно,
почему министерство не стоит на позиции
защиты интересов трудящихся, а защищает
интересы собственников.

У нас имеется 5 основных несогласован-
ных позиций. Прежде всего это касается
тарифа первого разряда во внебюджетной
сфере. Сегодня он составляет 120 процентов
от минимальной зарплаты. Учитывая спад в
экономике, мы предлагаем 115 процентов, а
работодатели предлагают 101, с чем мы не
можем согласиться. По оплате труда бюд-
жетников у нас принципиальные разногла-
сия. С января 2011 года тариф первого раз-
ряда по Единой тарифной сетке не должен
быть ниже, чем минимальная заработ-
ная плата. Сегодня минимальная зарплата
888 грн., а тариф первого разряда не дости-
гает и 600 грн.

Кстати, много полезного внесено в проект
нового Генерального соглашения, но из-за
несогласованных позиций, которые принци-
пиальны для нас, мы не можем согласиться на
его подписание. Я попросил, чтобы Премьер-
министр лично ознакомился с этими разно-
гласиями, переговорил со мной и принял уча-
стие в финальной части переговоров.

Факт подписания Генерального согла-
шения мог бы стать позитивным сигна-
лом. У нас очень многие вопросы благодаря
новому Генеральному соглашению могут
решиться на уровне отраслевых и региональ-
ных соглашений, коллективных договоров.

Четвертым вопросом, который обсуж-
дался, стала критическая ситуация в
фондах социального страхования. Из-за

очень непонятных поступков Премьер-мини-
стра Тимошенко, которая протокольным
поручением разрешила при расчетах за
добытый уголь с горняками не выделять
финансовых средств, которые начисляют на
фонд оплаты труда для проведения отчисле-
ний в социальные фонды. А это означает, что
за определенный период времени недоданы
миллиарды гривен в Пенсионный и другие
фонды, и шахтеры рискуют остаться без
выплат по социальному страхованию. Ко-
лоссальные средства недополучил Фонд
социального страхования от несчастных
случаев на производстве, дефицит его бюд-
жета в связи с этим свыше 420 млн. грн.
Действующее правительство исправляет
ситуацию, текущие платежи идут, а вот
долги платить нечем, поэтому виновато пра-
вительство, конечно, предыдущее. Однако,
поскольку должна быть преемственность
правительств, в том числе и долгов, нужно
компенсировать то, что отобрала прошлая
власть.

Мы также попросили 450 млн. грн. бес-
процентного кредита для Фонда социаль-
ного страхования по временной потере тру-
доспособности. Тоже вина предыдущего
правительства. Предложили увеличить
страховой тариф Фонду на 0,2 процента,
иначе и в будущем он не сможет работать
стабильно, с постоянным дефицитом
средств. Но это в будущем, а сегодня они
должны вернуть финансовые средства,
которые своевременно недоданы в фонды
социального страхования.

Пятым рассматривался вопрос фор-
мирования прожиточного минимума и
минимальной заработной платы. Я хочу
напомнить, что, в соответствии с Законом
Украины «О прожиточном минимуме», не
реже чем раз в пять лет должны пересматри-
ваться наборы продуктов, товаров, услуг в
сторону их расширения. В последний раз
состав потребительской корзины пересма-
тривался в 1999 году, а в 2000-м был утверж-
ден. Прошло 10 лет, растут цены, жизнь ме-
няется, а базовый социальный норматив
остался на том же уровне. Мы предложили
создать межведомственную группу, которая
должна рассматривать такие вопросы.
Научно-экспертный совет до конца 2010 года
должен дать на утверждение Кабинету
Министров объективно сформированный
прожиточный минимум. Другое дело, что эко-
номика сегодня не сможет его обеспечить.
Поэтому эти вопросы должны решаться по-
этапно.

Сегодня официально определен прожи-
точный минимум в 888 грн. для работающих, а
фактический, который ежемесячно обсчиты-
вается Министерством труда, — около 1000
грн. Мы предлагаем оперативно поднять все
социальные нормативы до этого уровня. А вот
к объективному, научно обоснованному уров-
ню, должны определить этапы достижения.
Плюс — должны выполнить решение Консти-
туционного суда, которое осталось не выпол-
ненным предыдущим правительством, —
включить в состав прожиточного минимума
для работающего суммы уплачиваемого им
налога с доходов физических лиц, который
вместе со страховыми взносами обязательно
должен быть включен в структуру прожиточно-
го минимума.

Шестое. Обсуждалась проблема оп-
латы труда бюджетников. Помните эпопею
борьбы за Госбюджет 2009 года, когда мы
требовали, чтобы тариф первого разряда был
на уровне хотя бы минимальной зарплаты?
Сейчас мы вернулись к ситуации 2000 года,
когда минимальная зарплата поднималась,
а зарплата квалифицированным работни-
кам — нет.

Мы обратили внимание Главы правитель-
ства на недостаточность социального диало-
га с теми, кто решает и планирует заработную
плату бюджетникам и попросили, чтобы
Н.Я. Азаров поручил лично министру финан-
сов и министру труда и социальной политики
на расширенной встрече с профсоюзами оп-
ределить стратегию решения этого наболев-
шего вопроса. С чего-то же нужно начинать, и
постепенно, с учетом экономических воз-
можностей, поднимать благосостояние рабо-
тающих и соответственно — членов их семей.

Седьмое. Это вопросы задолженности
по заработной плате, которые решаются, к
сожалению, плохо. Мы сегодня это констати-
ровали. И несмотря на то, что Кабинет
Министров 11 августа принял постановление
№1609 — план безотлагательных мер по пога-
шению задолженности по заработной плате и
административно пытается усиливать это дав-
ление, мы понимаем, что только администра-
тивными методами решить проблему нельзя.

Кабинет Министров уже созрел, чтобы
принять законодательные изменения и повы-
сить экономическую ответственность рабо-
тодателя. Чтобы ему было не выгодно задер-
живать заработную плату. Она заключается
во внесении изменений в Закон о банк-
ротстве, чтобы в первую очередь при бан-
кротстве предприятиями выплачивалась
заработная плата. А также необходимо зако-
нодательно установить ответственность за
несвоевременную выплату зарплаты — пеню

в двойном размере ставки Национального
банка. И будет так: не платишь — пеня растет.

А то выходит, что человек не платит за
коммунальные услуги, газ или еще за что-то,
тут тебе и пеня включается, и снежным
комом растет долг. Государство и работода-
тель не выполняют своих обязательств перед
работающим человеком, и им за это ничего.

Необходимо констатировать, что адми-
нистративных методов воздействия на се-
годня не достаточно, и необходимо включать
экономические механизмы, которые сде-
лают крайне невыгодным для работодателя
задерживать зарплату работнику.

Восьмое. Вопросы реформирования
оплаты труда. Мнение наших украинских
экономистов таково, что даже в рамках
повышения объема ВВП есть возможность
для значительного повышения заработной
платы. А заработная плата — это отчисления
в Пенсионный фонд, фонды социального
страхования, развитие потребления на внут-
реннем рынке. То есть при всех минусах
есть и большие плюсы. Каждый труд должен
быть справедливо оплачен. Более того, есть
программа Президента Украины, в которой
он объявил, что через 10 лет Украина войдет
в двадцатку наиболее развитых стран мира.
А это значит, что к тому времени у нас зар-
плата должна быть на уровне Европейского
союза. А сегодня от средней заработной
платы ЕС мы отстаем в 20 раз, а внутреннего
валового продукта мы вырабатываем всего в
4 раза меньше чем средняя европейская
страна. Это говорит нам о том, что в услови-
ях даже небогатого ВВП все же есть ресурсы
для повышения заработной платы.

Наше предложение Премьеру заключа-
лось в том, чтобы создать межведомствен-
ную группу для подготовки комплексных
предложений для решения этих вопросов.

Кстати о ТОП-20: я привел такой пример,
цивилизованные страны измеряются по
индексу человеческого развития, и ежегодно
ООН публикует такие данные. Так вот, по
последним данным Украина находилась на
85-м месте из 185 стран. А индекс человече-
ского развития — это и образование, и здо-
ровье, и доходы, — комплексный показатель.
Поэтому если создать межведомственную
группу, которая системно подойдет к реше-
нию этих вопросов, это будет предпосылкой к
колоссальному прорыву в сфере социальной
защиты человека труда.

И я предложил документ, который бы
назвал так — взгляд Федерации профсоюзов
Украины на реализацию программы Пре-
зидента. Мы дали свои комментарии по пун-
ктам, выделив красным то, что не выполня-
ется, желтым — что скорее не выполняется, и
зеленым — что выполняется. Пока, скажу чест-
но, результаты неутешительные. Это очеред-
ной реверанс в сторону Министерства труда.
Это они должны были так среагировать на
стратегические установки Главы государства.

Девятое. Мы также обсуждали тему
ликвидации бедности в стране. 

В феврале было поручено Минтруду, уче-
ным и социальными партнерам разработать
проект соответствующей национальной про-
граммы в течении трех месяцев. Уже прошло
полгода, а результатов нет. Мало того,
Федерация профсоюзов, Совместный пред-
ставительский орган всеукраинских проф-
союзов дали предложения в эту программу,
но Министерство труда в очередной раз
проигнорировало наши предложения, и они
нигде не были учтены.

Именно об этом я сказал при встрече и
Премьер-министру Н.Я. Азарову, а также вру-
чил письмо с конкретными предложениями. И
он пообещал с завтрашнего дня начать рас-
смотрение этих документов, чтобы принять
определенное решение.

Десятое. Странные вещи происходят
там, где находятся наши санаторно-курорт-
ные учреждения. Это Крым, курорты До-
нецкой области и других регионов.

Президент Украины издал указ для того,
чтобы разобраться с местными органами
власти и выяснить, что происходит с землей.

Но кинулись проверять не реальных
«дерибанщиков», а наши санаторно-курорт-
ные учреждения — налоговая, пожарники,
санэпидемстанция и другие инспектирующие
органы. Похоже, делается все, чтобы дискре-
дитировать профсоюзы и принять решение о
передаче здравниц в собственность местной
власти. Они хотят создать нам имидж неэф-
фективного собственника. Но при этом все
знают, что если бы не наши санатории, то
простому гражданину Украины негде было бы
поправлять свое здоровье, реабилитировать-
ся после инфарктов, инсультов, тяжелых опе-
раций. И государство сегодня отстранилось
по многим позициям от вопроса воспроиз-
водства качества рабочей силы. Мы же лечим
и оздоравливаем свыше полумиллиона чело-
век в год. Работаем на здоровье нации, на
здоровье работающего человека. А есть
нерадивые руководители, которые хотят
«нагреть на этом руки». Но мы сами и при
поддержке Президента не дадим этого сде-
лать. Наши члены профсоюзов будут пользо-
ваться санаторно-курортными учреждения-
ми, как пользовались и до сих пор.

Послідовна позиція ФПУ — найкраща гарантія
ефективного захисту людини праці

НОВИНИ ЕНЕРГОАТОМА

� У січні–липні ц.р. ДП НАЕК
«Енергоатом» сплатило до бюд-
жетів усіх рівнів 1,5628 млрд. грн.,
позабюджетних платежів та розра-
хунків зі страхування 0,6557 млрд.
грн. З початку року загальна сума
сплачених платежів до бюдже-
ту, позабюджетних фондів та на-
рахувань зі страхування становить
2,2185 млрд. грн.

Порівняно з відповідним періодом
2009 року сума сплати до бюдже-
тів усіх рівнів за всіма формами розра-
хунків для НАЕК «Енергоатом» збіль-
шилася на 25,6 млн. грн. (торік за
7 місяців сплачено до бюджетів усіх
рівнів за всіма формами розрахунків
1,5372 млрд. грн.).

� У Києві відбувся практичний
семінар Європейського Форатому
та Українського Ядерного Форуму.

У заході взяли участь генеральний
директор Європейського Форатому
Саньяго Сан Антоніо, представники
семи вітчизняних підприємств-учасни-
ків Українського Ядерного Форуму:
ДП НАЕК «Енергоатом», ДП «СхідГЗК»,
НВП «Радій», «Енергопроект» (м. Хар-
ків), ВАТ «Теплоенергомонтаж», «Юж-
теплонергомонтаж» та «Хартрон-Енер-
го Лтд.».

Пан Сан Антоніо ознайомив пред-
ставників УЯФ із особливостями орга-
нізації роботи Форатому, планом дій
на 2010 рік, а також із діяльністю робо-
чих груп Форатому з питань надійнос-
ті енергозабезпечення, навколишньо-
го середовища, наукових досліджень
та розробок тощо.

Окрім того, він підтвердив участь
Європейського Форатому в Між-
народній конференції, яку проводити-
ме УЯФ у Києві 3 листопада ц.р.
Конференцію організовано з метою
встановлення діалогу між підприєм-
ствами ядерної галузі, державними
структурами України та офіційними
установами Європейського союзу.

� Ученые из университета
«Львовская политехника» разрабо-
тали дешевые высокоэффективные
сорбенты на основе природных глин
с добавками синтетических фер-
роцианидов. Способность глин к на-
буханию позволяет использовать
полученные сорбенты как водоза-
порные барьерные материалы для
предотвращения попадания радио-
нуклидов в чистые водоносные пла-
сты в районах АЭС и в зоне отчужде-
ния Чернобыльской АЭС.

Входящие в состав синтетические
ферроцианиды являются эффективны-
ми сорбентами для цезия и стронция. В
виде порошков или гранул полученные
материалы могут использоваться в
статических технологиях дезактивации
редких радиоактивных отходов, а также
ионообменных фильтрах.

Сорбенты имеют высокую эффек-
тивность по сравнению с зарубежными
аналогами, в то время как для их по-
лучения используются природные гли-
нистые отвалы и отходы производства.

НОВЕ У ЗАКОНОДАВСТВІ

Закон Украины «О землях
энергетики и правовом режиме
специальных зон энергетических
объектов», принятый парламен-
том 9 июля 2010 года, вступил в
силу 17 августа 2010 года.

Он определяет правовые и орга-
низационные основы предоставле-
ния и использования земельных
участков для размещения объектов
энергетики, а также соблюдения
особого режима земель специаль-
ных зон объектов энергетики (тер-
ритории вокруг этих объектов) для
бесперебойного их функциониро-
вания.

Земельные участки государствен-
ной и коммунальной собственности
предоставляются в собственность и
аренду для потребностей энергетики
по решению органов исполнительной
и местной власти. Участки всех форм
собственности могут использоваться
под объекты передачи электроэнер-
гии путем установления земельных
сервитутов.

Размещение объектов передачи
электроэнергии может осущест-
вляться на землях всех категорий без
изменения их целевого назначения.

Законом выделено пять катего-
рий специальных зон объектов энер-
гетики. Земли в границах специаль-
ных зон не изымаются (выкупаются)
у собственников или пользователей,
а используются с ограничениями.
Размеры некоторых из них указаны
прямо в законе, иных — устанавли-
ваются Кабмином.

Законом устанавливаются также
права и обязанности как предприя-
тий электроэнергетики, так и соб-
ственников (землепользователей)
специальных зон. Последние имеют
право на возмещение расходов,
причиненных выполнением плано-
вых и аварийно-восстановительных
работ.

О землях энергетики…
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МІСТ ДРУЖБИ «РОСІЯ-УКРАЇНА»

НОВИНИ СЛАВУТИЧА

Відбулася сесія Славутицької міської
ради. Депутати прийняли рішення про
оголошення 2011 року — роком Пам’яті.
26 квітня наступного року виповнюється
25 років від дня глобальної техногенної
Чорнобильської катастрофи. Враховуючи
особистий неоціненний внесок учасників
ліквідації аварії на ЧАЕС, героїку тих днів,
віддаючи данину пам’яті тим, хто поклав
своє життя і здоров’я заради продовження
життя багатьох поколінь, виконавчому ко-
мітету доручено відпрацювати план заходів
щодо відзначення року Пам’яті.

На засіданні також було розглянуто Звіт про
підсумки соціально-економічного та культур-
ного розвитку міста Славутича за I півріччя
2010 року. Демографічна ситуація в м. Сла-
вутичі залишається загалом стабільною. З
початку 2010 року кількість наявного населення
збільшилася на 84 особи, переважно за раху-
нок природного та міграційного приросту. За
даними міського центру зайнятості, порівняно
з початком року зменшився рівень безробіття,
який на 01.07.2010 становить 1,8% при 2,1% на
початок року. Протягом І півріччя в місті ство-
рено 313 нових робочих місць. Дохід від надан-
ня послуг підприємств усіх форм власності,
установ та організацій за звітний період збіль-
шився на 14,1% порівняно з показниками
минулого року.

***
До Славутича нинішнього літа завітав

режисер-документаліст із Бельгії Ален де
Алле, який має намір зробити докумен-
тальний фільм до 25-х роковин Чор-
нобильської катастрофи для бельгійського і
французького телебачення. Головний зак-
лик майбутньої стрічки — не забувати тяж-
ких сторінок минулого і робити належні
висновки.

У міськвиконкомі відбулася зустріч режисе-
ра з міським головою Володимиром Удо-
виченком. Йшлося про те, що усе, що сталося в
ніч на 26 квітня 1986 року на Чорнобильській
АЕС, відразу виплеснулося за межі однієї краї-
ни, набуло глобального характеру. І, може,
саме тоді світ особливо наочно переконався,
наскільки тісним і взаємопов’язаним він є
у наш час, наскільки залежить від локальних,
здавалося б, подій.

У квітні 2011 року минає 25 років від дня
аварії на ЧАЕС. За чверть століття виросло нове
покоління, якому будувати нові АЕС, управляти
складними технологічними процесами, і воно
не має права забувати про Чорнобиль.
Головний аргумент — сьогодення і прийдешнє
без ядерних кошмарів, без страху за себе,
свою сім’ю і свій народ.

Зйомки фільму планується провести у
вересні-жовтні. Творча група зустрінеться з лік-
відаторами аварії на ЧАЕС, очевидцями подій
та молоддю, яка працює на Чорнобильській
АЕС, а також із тими молодими людьми, які
знають про Чорнобиль віртуально — через
відому гру «S.T.A.L.K.E.R.» (Сталкер).

Міський голова запропонував прем’єру
фільму показати у Славутичі напередодні Ночі
Пам’яті.

Людмила ЛЮБИВА

ДНІПРОДЗЕРЖИНСЬК:
ПРОФСПІЛКОВИЙ МІТИНГ ПРОТЕСТУ

9 вересня представники підприємств
атомної промисловості міста Дніпродзер-
жинська взяли участь в організованому міськи-
ми профспілками мітингу протесту проти
підвищення пенсійного віку для жінок та збіль-
шення тарифів на комунальні послуги. Ця акція
виявила ряд недоліків у профспілковому русі
міста, які необхідно усунути в подальшому. Та
головним є те, що профспілки готові до актив-
них дій.

В.Г. КІСІЛЬОВ,
голова профкому ДНВП «Цирконій»

Проба сил

Желтовато-синее море не-
много штормит. Хочется си-
деть на берегу долго-долго,
подставляя лицо ветру, чтобы
ощущение свободы и просто-
ра осталось на много дней
вперед. Через пару часов
состоится закрытие послед-
ней лагерной смены, а пока,
сидя на опустевшем пляже,
можно перебрать в памяти
события нынешнего лета…

Как рассказала нам директор
детского центра Ольга Актавиа-
новна Кучеренко, сезон прошел
непросто: стояла очень жаркая
погода — до 48 градусов, без
дождей. Море штормило гораздо
чаще, чем в прежние годы и даже
первые полтора летних месяца.
Чтобы занять детей, надо было
придумывать все новые и новые
мероприятия. А чуть устанавли-
вался штиль — тут же старались
вести детей на пляж, ведь, собст-
венно, ради этого они сюда и
приехали. Речь идет в первую
очередь о гостях-сибиряках, мно-
гие из которых живого моря-то ни
разу и не видели.

В четвертую смену впервые в
«Юности» отдыхали дети работ-
ников предприятий российской
корпорации «ТВЭЛ». Судя по все-
му, теперь этот почин должен
стать хорошей традицией, ведь
совершенно очевидно, что отдых
им понравился. Еще бы! У нас

действительно постарались гос-
тей и встретить, как говорится, и
приветить.

Что касается бытовых усло-
вий, то юных россиян впечатлили
чистые корпуса с новой мебелью,
душем; красивый амфитеатр,
современная столовая… Оста-
лись они довольны и питанием,
потому что было много южных
фруктов — персиков, яблок, груш,
дынь, арбузов и отборного ви-
нограда. Из более существен-
ной еды запомнился украинский
борщ с пампушками.

А вот из культурных и позна-
вательных мероприятий были две
экскурсии: на Каменную могилу и
на остров Хортицу, куда ездили
сибиряки и наши ребята-активи-
сты, показавшие себя в тех или
иных конкурсах. От обеих поездок
впечатление осталось огромное.

Но главное — было много
интересных мероприятий в са-
мом детском центре — День
России, «Веселые старты», яр-
марка «На дне у Нептуна» и рос-
сийская шоу-программа, номера
из которой отобрали на заключи-
тельный концерт. Участвовали
везде с удовольствием, болели
азартно.

…Солнце катится к закату, на
площадке собираются одетые в
разноцветные футболки отряды.
В четвертую смену их уже не 12, а
чуть меньше, и детей в отрядах

поменьше, оттого обстановка
кажется почти что домашней. У
многих футболки расписаны ад-
ресами и пожеланиями. Многие
фотографируются на память, по-
тому что нигде, пожалуй, за столь
короткое время не проживают
такую насыщенную событиями
жизнь и не приобретают стольких
друзей, как в течение одной
лагерной смены.

Гости, приехавшие на зак-
рытие смены, — зам. генерально-
го директора-директор службы
человеческих ресурсов Алек-
сандр Александрович Кривцов,
начальник отдела социального
развития Елена Владимировна
Ульянова, председатель профко-
ма управления строительства ОП
ЗАЭС Анатолий Сергеевич Соло-
губ, выступая перед ребятами,
высказывают пожелание, чтобы
их приезжало к нам больше, и они
приезжали чаще; чтобы дружбу,
зародившуюся в «Юности», они
пронесли с собой сквозь годы;
чтобы все у них в жизни было
хорошо.

А представители российской
стороны, сопровождающие ре-

бят, от лица трудовых коллекти-
вов российских химических заво-
дов, работающих на атомную
промышленность, благодарили
в свою очередь администрацию
и профсоюзный комитет За-
порожской атомной электростан-
ции за теплый прием и замеча-
тельную организацию детского
отдыха.

Ребятам из Новосибирска и
Северска подарили на память
рюкзаки. А дальше — концертная
программа, в которой принимали
участие вожатые и дети. Номера,
кстати, замечательные — и песни,
и танцы. 

Догорает большой пионер-
ский костер, и в этот момент
расставаться особенно не хо-
чется. Нет сомнения, что мост
дружбы «Россия-Украина», ко-
торый строили на протяжении
всей четвертой смены, полу-
чился. 

Не расстраивайтесь, ребята,
— подбадривает своих подопеч-
ных кто-то из вожатых. — Спи-
шемся «в контакте»!

Ирина ВОЛОДИНА,
фото автора

«До свидания, «Юность»! Спишемся «в контакте»

В августе в Украинском доме в Киеве
с большим успехом прошел концерт-
мюзикл, который представили под-
ростки из городов-спутников атомных
электростанций Украины, России, Бол-
гарии, Индии и Ирана. Спектакль под
названием «Иди и смотри» был постав-
лен в рамках Международного детского
творческого летнего лагеря «NucKids».

Настоящее актерское и вокальное
мастерство продемонстрировали 67 ребят
в возрасте от 10 до 15 лет. Украину пред-
ставили Юлия Анохина и Маргарита Под-

лужная из Энергодара, Александр Ар-
наутов из Нетешина, Елена Демченко из
Кузнецовска, Павел Ивасюк, Евгений Ки-
лигин и Вероника Юрковская из Южно-
украинска.

Всего за месяц дети смогли поставить
музыкальный спектакль. Местом репети-
ций послужил подмосковный дом отдыха
«Ершово», где они отдыхали нынешним
летом. В этом им помогали лучшие рос-
сийские специалисты — известные про-
дюсеры, режиссеры-постановщики, ком-
позиторы, аранжировщики, хореографы,
преподаватели вокала и сценического
мастерства.

Ребята вызвали настоящее восхищение у
зрителей! После каждой блестяще сыгран-
ной сцены зал буквально взрывался аплодис-
ментами, а к концу представления уже пел
вместе с участниками проекта.

Проект «NucKids» призван укрепить дру-
жеские связи между детьми атомщиков
России, Украины и других стран, а также попу-
ляризовать атомную энергетику среди под-
растающего поколения. Организаторами
проекта уже второй год подряд выступают
предприятия атомной отрасли Украины и
России — НАЭК «Энергоатом», госкорпорация
«Росатом», ОАО «ТВЭЛ», концерн «Рос-
энергоатом», «Атомстрой-экспорт» и др.

Атом разложили по нотам

В один из дней четвертой смены в детском оздорови-
тельном центре Запорожской АЭС 150 детей с нетерпением
ожидали вечера, чтобы увидеть потрясающее шоу, которое
привезли с собой гости из Энергодара.

Подобное мероприятие проводилось этим летом уже во второй
раз в рамках дружеской связи с Организацией молодежи
Запорожской атомной электростанции. У ребят первого заезда еще
свежи впечатления от номеров, с которыми энергодарские артисты
приезжали в лагерь. Положительными отзывами с нами поделились и
вожатые, ведь подобные концерты не только дают возможность
познакомиться с талантливой молодежью, но и помогают заинтересо-
вать ребят участвовать в творческих проектах.

Вообще говоря, лето в этом году выдалось особенным еще и пото-
му, что в рамках «Моста дружбы» впервые «Юность» посетили дети из
российских городов — двадцать ребят из Томска и Новосибирска.
Большинство из них видели море только на картинке, поэтому с удо-
вольствием делились своими впечатлениями от отдыха.

Илья Хлебников, 14 лет, Новосибирск: «Я приехал в лагерь впер-
вые и могу сказать, что здесь очень добрые вожатые; каждый день
проходят интересные мероприятия, конкурсы; дети очень хорошие —
я со всеми подружился, и очень надеюсь на дальнейшее общение
через Интернет. А еще здесь отлично кормят, много всяких фруктов —
у нас дома они не такие вкусные. Но самое большое впечатление на
меня, конечно же, произвело море! С погодой нам повезло: вода почти
все время была теплой. Я очень рад, что побывал в лагере и с удо-
вольствием приехал бы сюда еще не раз!».

Дарья Лукашук, 14 лет, Новосибирск: «Я уже ездила во многие
лагеря, и мне казалось, что они одинаковые. Но в «Юности» как-то все

по-другому: обстановка более дружная, мероприятия проходят ярче и
интереснее. Очень нравятся конкурсы и ежедневные дискотеки. Я
сама занималась когда-то танцами, и здесь решила поучаствовать в
танцевальном номере. Приятно, что благодаря лагерю я познакоми-
лась с новой для меня страной и обрела друзей. Думаю, мы не поте-
ряемся по приезде домой, будем общаться и дальше. Но если честно,
мне не хочется уезжать, я бы здесь осталась еще на пару месяцев!».

И действительно, на отдыхе время всегда проходит быстро.
Неудивительно, что за разговорами незаметно подкрался празднич-
ный вечер. Все участники подготовили по два концертных номера.
Танцевальный коллектив «Эльдорадо» показал одну из самых свежих
постановок под названием «Стиляги», а также танец «Ча-ча-ча». Что и
говорить, ребята постарались на славу!

Не меньший восторг вызвало появление коллектива «Пятый сек-
тор» — аплодисменты не смолкали вплоть до начала номеров
«Fofmation» и «Battle». Заключительным аккордом «Звездного фейер-
верка» стало выступление Ольги Устиновой — укротительницы огня.

Одним словом, праздник удался! Приезд энергодарских артистов
состоялся благодаря начальнику отдела социального развития ОП
ЗАЭС Елене Ульяновой и Организации молодежи ОП ЗАЭС в лице
Владимира Тимошенко. Будем надеяться, что подобные мероприятия
станут очередной доброй традицией в лагере «Юность».

Марика ВЛАДУЛ

«Мы бы приехали сюда
еще и еще раз…»


